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§ 1  Godkännande av föredragningslistan 

 

BESLUT 

Nämnden beslutade att under sluten del av sammanträdet, som nytt ärende nr 35 a) på 

föredragningslistan, ta upp ett ärende med rubriken Återkallande av del av beslut om 

anmälan av behov av särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 9 § FB (se § 35 i detta 

protokoll). Med den ändringen fastställde stadsdelsnämnden föredragningslistan för 

sammanträdet. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) föreslog att ett ärende med rubriken Återkallande av del av 

beslut om anmälan av behov av särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap 9 § FB tas 

upp som ny punkt 35 a) på föredragningslistan, under den slutna delen av sammanträdet.  

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 
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BESLUTSÄRENDEN  

 

§ 2  Fallskyddsmattor av gummi i parklekar 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag från Elin Ströberg och Elina Dagaris om fallskyddsmattor av gummi i 

parklekar. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag tar Elin Ströberg och Elina Dagaris upp en granskning från 

Naturskyddsföreningen som visar att fallskyddsmattor av gummi i parklekar innehåller 

potentiellt hälso- och miljöfarliga ämnen. Förslagsställarna vill därför bland annat att 

nämnden byter ut gummimattor i ett par parklekar och stoppar nya mattor och konstgräs i 

väntan på analys. 

 

Stadens krav på tillgänglighet i våra parker är höga. I dagsläget ser förvaltningen ingen 

möjlighet att uppfylla både kraven på tillgänglighet och underlagets stötdämpande förmåga 

vid användning av naturmaterial som fallskydd. Förvaltningen använder det instrument som 

staden beslutat om vid miljöbedömning av fallskyddsmattor. Ett naturmaterial som uppfyller 

både tillgänglighets- och säkerhetskrav är välkommet med tanke på både miljö och 

anläggningskostnader.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-21. 

Dnr 1.2.4-141/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) 

 

De rödgröna partierna i Farsta Stadsdelsnämnd delar den oro som författarna till 

medborgarförslaget för fram och vill också se andra bättre alternativ till fallskydd på 

lekplatser samt underlag på idrottsplatser. Vi vet att Miljö- och hälsoskyddsförvaltningen har 

studerat två aspekter; den kemiska (hälso- och miljömässiga) samt även spridningen 

av mikroplaster. När det gäller de kemiska aspekterna så började kemikaliecentrum utforma 

riktlinjer förra året och dessa kommer nu att kompletteras med information om kemiskt 

innehåll. Just nu inväntas resultaten av kemiska analyser av ett antal granulattyper som 
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används på stadens fotbollsplaner samt granulat som används som fallskydd på 

lekplatser. Angående spridningen av mikroplaster så är det en större fråga som kräver en 

stadsövergripande utredning. Parallellt med detta har Idrottsförvaltningen tittat på 

driftsfrågan av planerna samtidigt som nämnden uttalat att de vill se en lösning på frågan om 

uppsamling av granulat och en säker skötsel av planerna, bland annat testas nu filter på 

Vårbergs IP. 
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§ 3  Bygg en folkhälsopark enligt Albymodellen på Farstaängen 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag från Love Svensson om att bygga en folkhälsopark enligt Albymodellen 

på Farstaängen. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Love Svensson att en folkhälsopark enligt Albymodellen ska 

byggas på Farstaängen i Farsta. Det som enligt förslagsställaren präglar Alby folkhälsopark 

är Albybornas delaktighet i byggprocessen, ett jämställt nyttjande av parken samt 

nytänkande vad gäller kombinationen spontanidrott, spontankultur och organiserad idrott. 

 

Förvaltningen håller med om att det är ett intressant projekt att inspireras av inför den 

omvandling som Farstaängen kommer att genomgå inom ramen för Tyngdpunkt Farsta och 

Fokusområde Farsta. Det är dock för tidigt att ange en tidplan för när planering och 

projektering kan påbörjas.    

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-07-18. 

Dnr 1.2.4-146/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 4  Miniramp för skejtboard vid Farstaängsparken 

Svar på medborgarförslag och inriktningsbeslut 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden tillstyrker medborgarförslaget från Isak Ljungh om en miniramp för 

skejtboard vid Farstaängen enligt förvaltningens förslag och avsätter 300 000 kronor av 

investeringsmedlen för ändamålet. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Isak Ljungh att stadsdelsnämnden anlägger en miniramp för 

skejtboard vid Farstaängsparken. En ramp kostar inte mycket, går fort att bygga och kan 

användas av både barn, ungdomar och vuxna. Förslagsställaren påpekar att skejtparkerna i 

Högdalen och Gubbängen saknar ramper. 

 

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden tillstyrker förslaget om en miniramp för 

skejtboard i Farstaängen i enlighet med detta tjänsteutlåtande. Förvaltningen föreslår att 

stadsdelsnämnden avsätter 300 000 kronor av investeringsmedlen för ändamålet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-21. 

Dnr 1.2.4-329/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 5  Farsta behöver en parkourpark 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag från Anna Augustinsson om att Farsta behöver en parkourpark. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag menar Anna Augustinsson att Farsta behöver en parkourpark. Antalet 

barn i åldern 7-14 år ökar, och parklekarna är mest för de yngre barnen. Barnfetman minskar 

inte men det gör däremot den spontana rörelsen. En parkourpark skulle kunna anläggas på 

Farstaängen, vid skolan och ängen i Fagersjö eller på Gubbängsfältet. 

 

Förvaltningen instämmer i att parkour kan vara en rolig aktivitet som ökar barns och 

ungdomars lust till spontan rörelse, vilket är positivt. Farstaängen planeras att inom några år 

bli en del av en större stadsdelspark där det kan bli möjligt att inrymma parkour eller någon 

annan form av hinderbana. I trafikkontorets förslag till utveckling av Magelungens 

strandpromenad finns bland annat ett område för skogsparkour. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-24. 

Dnr 1.2.4-268/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 6  Nerfbana och paintballbana på Gubbängsfältet 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag från Benjamin Karlsson om en nerfbana och en paintballbana på 

Gubbängsfältet. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Benjamin Karlson att en bana för nerf, leksaksvapen som 

laddas med skumpilar, ska anläggas på Gubbängsfältet. Även en paintballbana föreslås på 

fältet. 

 

Förvaltningen anser inte att det behövs särskilda banor för att ägna sig åt nerf. En 

paintballbana passar inte in på fältet då den tar för stor plats. Det pågår ett långt framskridet 

detaljplanearbete för Gubbängsfältet där det kommer att anläggas fotbollsplaner, uppföras en 

servicebyggnad med mera. Resterande del av fältet ska fortsätta att vara en plats för 

spontanidrott, rekreation och lek där även nerf kan vara en av aktiviteterna. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-28. 

Dnr 1.2.4-350/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 7  Rusta upp stranden vid Fagersjöskolans skolgård 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden återremitterar ärendet till förvaltningen för fortsatt beredning tillsammans 

med programförslaget angående Magelungens strandpromenad som kommer att behandlas 

på en kommande nämnd. 

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslår Fagersjöskolans elevråd att stadsdelsnämnden ska rusta upp 

stranden vid Fagersjöskolans skolgård så att det går att bada där. Vassen behöver tas bort och 

det behövs sand. En sned brygga behöver fixas och förses med en stege ner i vattnet. 

Nämnden uppdrog åt förvaltningen att bereda medborgarförslaget i kontakt med 

Familjebostäder, som tidigare aviserat att de planerar en satsning på utemiljön i Fagersjö. 

 

Att röja vass och lägga ut sand räcker inte för att göra en badplats i Fagersjö. Tidigare försök 

har avbrutits av kommunfullmäktige eftersom en utredning har visat att det troligen inte går 

att skapa tillräckligt bra vattenkvalitet. Landgången till bryggan har renoverats under 

sommaren. Badstegar sätts ut på bryggorna under sommaren och tas in under vintern för att 

inte brytas sönder av isen.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-21. 

Dnr 1.2.4-267/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle återremittera ärendet – se BESLUT ovan. I detta instämde Lars Jilmstad m fl 

(M) och Peter Öberg (L). Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) instämde 

med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna, Miljöpartiet, 

Moderaterna och Liberalerna. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) / Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Allianspartierna återkommer med en skrivelse som behandlar Magelungens problem i hela 

sin bredd. 
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§ 8  Barns delaktighet och rätt att komma till tals i handläggning av LSS-insatser 

Rapport från Funktionshinderinspektörerna 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av Funktionshinderinspektörernas 

rapport Barns delaktighet och rätt att komma till tals i handläggning av LSS-insatser. 

 

Ärendet 

Funktionshinderinspektörerna har granskat barns delaktighet och rätt att komma till tals i 

handläggning av LSS-insatser hos stadsdelsnämnderna Hässelby-Vällingby, Norrmalm och 

Farsta. Några av styrkorna i Farsta är att den berörda enheten dokumenterar i utredningarna 

att barnet får information, vet varför mötet äger rum och om rätten att säga nej. Barnet får 

också utvärdera med hjälp av bildstöd. 

 

Några av de utvecklingsområden inspektörerna pekar på är att dokumentera hur barnet har 

erbjudits att komma till tals och varför handläggarna inte träffat barnet i utredningen samt att 

säkerställa hur uppgifter kopieras mellan syskons utredningar och journalanteckningar. 

Biståndsenheten har påbörjat arbetet att åtgärda framkomna brister och genomföra ett 

förbättringsarbete.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-08. 

Dnr 1.6-392/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson 

 

I utredningen framkommer flera styrkor hos biståndsenheten, men även ett antal 

utvecklingsområden. Dessa har förvaltningen lyft fram som prioriteringar att arbeta med 

under hösten. Det gäller t.ex. att säkerställa journalföringen, dokumentera hur barn erbjuds 

möjlighet att vara delaktiga samt att antalet genomförandeplaner behöver öka.  

 

Arbetet med detta skall resultera i en lathund för rutiner som skall tillämpas. Denna lathund 

önskar nämnden att ta del av då den är klar för implementering. 
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§ 9  Utseende av firmatecknare 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden utser ekonomichef Christian Forsberg och avdelningschef Per-Ove 

Mattsson till firmatecknare. 

2. Christian Forsberg, Per-Ove Mattsson och tidigare utsedda firmatecknaren 

stadsdelsdirektör Kerstin Sandström tecknar firma var för sig. 

 

Ärendet 

Nämnden har tidigare, genom beslut den 17 november 2015, utsett stadsdelsdirektör Kerstin 

Sandström till firmatecknare. Sedan tidigare har även ekonomichef Pär Dahlqvist haft den 

uppgiften. Eftersom Pär Dahlqvist har avslutat sin anställning vid förvaltningen föreslås 

nämnden utse nye ekonomichefen Christian Forsberg som firmatecknare. Nämnden föreslås 

dessutom utse avdelningschef Per-Ove Mattsson som firmatecknare. Dessa tre 

tjänstepersoner föreslås få teckna firma var för sig. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-31. 

Dnr 1.1-523/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10  Uppföljning av stadsdelsnämndens budget 2017 – tertialrapport 2 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 2 för 2017. 

2. Nämnden begär budgetjustering för omställning av verksamhet inom äldreomsorg 

om 12,9 mnkr. 

3. Nämnden begär budgetjustering för ökade kostnader för internränta om 0,1 mnkr. 

4. Nämnden begär budgetjustering för ökade kostnader för avskrivningar om 1,8 mnkr. 

5. Nämnden godkänner förvaltningens förslag till Lokal handlingsplan mot våldsbejakande 

extremism enligt bilaga 3 och 4 till tjänsteutlåtandet. 

6. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-09-11. 

Dnr 1.2.1-365/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla 

förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation nedan. I detta 

instämde Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L)  

 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

2. Handlingsplan mot våldsbejakande extremism enligt bilaga till tertialrapporten 

återremitteras för vidare beredning i enlighet med vad som anförs nedan. 

3. Därutöver anförs följande. 

 

Stadsdelsnämndens främsta syfte är att ge alla människor som bor här möjlighet att själva 

kunna forma sina liv, genom att ge våra barn en bra förskola och trygg uppväxt, våra äldre en 

omsorg med värdighet och respekt för deras självbestämmande, och ha en socialtjänst som 

finns till för den som behöver andras stöd. 
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För detta krävs att det finns en tillräcklig finansiering för en välfärd med kvalitet, och att 

pengarna används effektivt. 

 

Staden misslyckas med sina ambitioner att ge alla barn och unga en bra start i livet. Bara ett 

fåtal stadsdelar uppnår målen för andelen högskoleutbildade förskolelärare. Den sociala 

barn- och ungdomsvården går på vissa håll med stora underskott. En faktor bakom 

underskotten är kostnader för placeringar av barn, såväl nyanlända ensamkommande barn 

som barn som befinner sig i Sverige sedan tidigare. Det är uppenbart att regeringen inte har 

gett Stockholm och andra kommuner de ekonomiska förutsättningarna att finansiera rätt 

insatser till ensamkommande barn och unga. 

 

Även i övrigt kan vi konstatera att ett antal uppsatta mål inom förskoleverksamheten inte 

uppnås. 

 

Även omsorgen om personer med funktionsnedsättning går med underskott. Regeringen och 

majoriteten har inte förmått ordna en tillräcklig finansiering inom LSS-området. 

 

Konsultkostnaderna inom socialtjänsten har ökat dramatiskt de senaste åren. Liberalerna 

efterlyser krafttag för att komma till rätta med utvecklingen, framför allt genom att förbättra 

lönen och arbetsvillkoren för socialsekreterarna. Det blir svårt att komma till rätta med 

personalomsättningen så länge man kan tjäna flera tusen kronor mer i månaden på att arbeta 

för ett konsultföretag. Än så länge gör stadshusmajoriteten alldeles för lite. 

 

Hemtjänsten i egen regi går med stora underskott. Förutom att det tar pengar från andra 

verksamhetsområden skapar det också en ojämn spelplan för privata och idéburna aktörer, 

som inte har samma möjlighet att kompensera för sina underskott. 

 

Omotiverade återkommunaliseringar av välfungerande verksamheter innebär också i vissa 

stadsdelar kostnader som ytterligare ökar trycket på budgeten. Dessa kostnader kan tekniskt 

sett betraktas som engångskostnader, men när verksamhet efter verksamhet tas tillbaka, ofta 

utan hänsyn till kvalitet eller brukarnas önskemål, får det snarare beskrivas som en 

permanent utgiftspost hos majoritetens politik. 

 

Det ansträngda ekonomiska läget ställer stora krav på stadsdelsnämnden att prioritera. 

Mindre angelägna satsningar och projekt måste få stå tillbaka för att värna 

kärnverksamheterna. Tyvärr har majoriteten visat sig ha svårt att göra sådana prioriteringar. 

Symbolprojekt och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig skillnad 

för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, utan skattehöjningar 

som hotar jobben och företagandet, är en svår uppgift. Men den är avgörande om Stockholm 

ska bli en stad som ger alla människor samma möjligheter att förverkliga sina drömmar och 

leva ett liv i frihet och trygghet. 
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Stockholm står, liksom stora delar av världen, inför ett allvarligt och eskalerande hot från 

våldsbejakande extremistiska grupperingar. Det blev inte minst smärtsamt tydligt fredagen 

den 7 april 2017, när Stockholm blev utsatt för ett dödsbringande terrorattentat. Nyligen 

meddelade också Säkerhetspolisen att omfattningen av detta hot är väsentligt mycket större 

än vad som tidigare har varit känt. 2010, då Stockholm förra gången utsattes för ett attentat, 

bedömde SÄPO att det fanns omkring 200 våldsbejakande islamistiska extremister i Sverige. 

Nu bedöms de vara tusentals. 

 

Försvaret av vårt öppna, demokratiska samhälle och av Stockholm som en öppen stad är 

därför en högst angelägen fråga som inte får bli föremål för partipolitisk konflikt. För att 

säkra våra invånares trygghet mot hot från våldsbejakande extremister krävs såväl polisiära 

som sociala insatser. Arbetet mot våldsbejakande extremism handlar om att arbeta mot 

samtliga de hot som SÄPO bedömer kan skada demokratin: extremistisk islamism, vit makt-

miljön och den så kallat autonoma vänstern. Stockholms stad står inför stora utmaningar 

framöver och därför måste vi, tillsammans med berörda parter och relevant sakkunskap, 

arbeta kunskapsbaserat och med tydliga strukturer och insatser. 

 

Stadens arbete mot våldsbejakande extremism fastställdes av kommunfullmäktige den 16 

maj 2016 som riktlinjer till stadens trygghets och säkerhetsprogram. Om Alliansen hade styrt 

hade hela processen sett annorlunda ut från början, från antagandet av den stadsövergripande 

strategin mot våldsbejakande extremism till att de lokala handlingsplanerna skulle ha utgått 

från en central mall som skulle ha upprättats utifrån Försvarshögskolans (FHS) expertis. 

 

Våra partier hade velat se en samordnad stadsövergripande process grundad på beprövad 

erfarenhet och stödd på extern expertis från FHS för att ta fram en central mall för de lokala 

handlingsplanerna, vilket vi också underströk i samband med att den stadsövergripande 

strategin antogs av kommunfullmäktige 2016. 

 

Vi har efterfrågat, men inte fått gehör för, konkreta och uppföljningsbara indikatorer med 

avseende på effekt, inte genomförda aktiviteter, i arbetet mot våldsbejakande extremism. 

 

Det fanns i kommunstyrelsens direktiv till nämnderna framförallt tolv punkter som är 

väsentliga, punkter som inte är tillräckligt beaktade i det föreliggande förslaget till reviderad 

handlingsplan. Dessa tolv punkter är följande. 

 

1. Kompetens från FHS och dialog med polisen 

Alliansen har krävt att stadsdelsnämndernas lokala handlingsplaner ska följa en central mall 

utformad i samarbete med Försvarshögskolan (FHS)och utgå från lokala förutsättningar och 

utformas i dialog med polis om hur den specifika situationen i stadsdelen ser ut. 

 

Någon central mall har aldrig upprättats, men som en följd av att Alliansen krävde att 

handlingsplanerna i efterhand skulle analyseras och bedömas av relevant expertis från FHS 

skedde så i efterhand inför beslutet i kommunstyrelsen i juni. På så vis gjordes, på Alliansens 

initiativ, en genomgång av FHS av planerna med förslag på åtgärder, tillägg och förändringar 

av varje enskild handlingsplan. På så vis har det funnits ett kvalitetssäkrat underlag från 
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ledande akademisk expertis på området som grund för kommunstyrelsens direktiv till 

nämnderna om att revidera handlingsplanerna. Men FHS förefaller inte ha varit involverade i 

revideringen av handlingsplanen, vilket gör att den relevanta expertisen än en gång saknas i 

den konkreta utformningen. 

 

2. Stadsövergripande förhållningssätt och lägesbild 

Alliansen har krävt ett stadsövergripande och gemensamt förhållningssätt för hur stadens 

nämnder ska agera när personer med våldsbejakande extrema tendenser identifieras samt att 

en stadsövergripande lägesbild årligen behöver presenteras för kommunstyrelsen. 

 

En stadsövergripande utbildningsplan är under utarbetande och att stadens nätverk av 

samordnare bistår den centrala samordnaren i arbetet att prioritera verksamheter för 

utbildning. Kommunstyrelsen ska tydliggöra processen för nämnderna för revidering av 

handlingsplaner och uppföljning av arbetet och handlingsplanerna ska revideras årligen 

utifrån aktuell lägesbild varefter kommunstyrelsen ska redovisa en samlad lägesbild för 

staden. Handlingsplanerna och deras aktiviteter ska följs upp inom ramen för ordinarie 

uppföljning. Vidare är det angeläget att kommunstyrelsen aktivet bedriver ett 

utvecklingsarbete för att tydliggöra uppföljningsbara mål kopplat till riktlinjerna för att på ett 

bättre sätt kunna stödja nämnderna i uppföljning och utvärdering av insatsernas effekt. 

 

3. Utbildning, kompetensutveckling och kunskapsstöd 

Alliansen har krävt god tillgång till adekvat utbildning och ett kontinuerligt kunskapsstöd till 

medarbetare inom socialtjänst m.fl. som kommer i kontakt såväl med människor som 

riskerar att radikaliseras. Därför måste en plan för kompetensutveckling inom dessa frågor 

upprättas. I detta behöver det även klargöras vilket behov det finns att anställa medarbetare 

med särskild expertis. 

 

Stadens centrala samordnare samverkar med externa myndigheter, nätverk och akademi och 

upprätthåller regelbunden kontakt med Försvarshögskolan och andra relevanta aktörer i syfte 

att hålla staden uppdaterad kring pågående och avslutad forskning. Men 

kompetensutvecklande insatser behövs i hela stadens organisation, inte endast centralt. Hur 

detta ska åstadkommas måste tydligt framgå av handlingsplanen för varje nämnd. 

 

4. Stärkt samarbete och samverkan 

Alliansen har krävt ett tätare samarbete mellan myndigheter och samhällsinstitutioner såsom 

polis, säkerhetspolis, skola och socialtjänst. För att stärka arbetet och fånga upp potentiella 

extremister har Alliansen förordat att så långt lagen medger häva sekretessen mellan stadens 

nämnder så att information kan delas när så krävs. 

 

Det måste därför framgå av handlingsplanerna hur stadsdelsnämnderna inom ramen för 

samverkan mellan skola och socialtjänst tillsammans med polis ta fram rutiner för gemensam 

hantering kring radikaliserade individer. De rättsutredningar som har initierats av 

kommunstyrelsen för att klargöra sekretessregler för stadens verksamheter och möjligheter 

till informationsöverföring internt och externt måste delges nämnderna och ligga till grund 

för effektivare samverkan. 
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5. Förebyggande och uppsökande arbete mot radikalisering 

Alliansen har krävt en plan för vilka insatser som ska erbjudas ungdomar som riskerar att 

dras in i extremistiska miljöer och deras familjer samt att uppsökande arbete bör bedrivas 

även på nätet för att nå rätt målgrupper. 

 

Stadsdelsnämnder måste därför i sina handlingsplaner tydligare ange hur de inom ramen för 

samverkan mellan skola och socialtjänst tillsammans med polis ska ta fram rutiner för 

gemensam hantering kring radikaliserade individer. Likaså måste socialnämnden i sin 

handlingsplan uppge hur den avser att utveckla sitt uppsökande arbete mot de grupper som 

finns i närheten av våldsbejakande extremistiska organisationer och miljöer, inklusive på 

internet. 

 

6. Informationsinsatser till medborgarna 

En plan behövs för vilka informationsinsatser som ska riktas till medborgarna, som vart man 

kan vända sig om man misstänker att någon i ens närhet blir radikaliserad. 

 

Stadens insatser i detta hänseende behöver utvecklas mer än vad som anges i det 

föreliggande ärendet. Det är inte tillräckligt att utbildningsnämnden skapar en kunskapsbank 

för lärare om ämnet samt att beskriva hur skolorna arbetar mot propaganda och för att göra 

sina elever källkritiska. Utbildningsnämnden måste tillse att samtliga skolor i staden löpande 

samverkar med socialtjänst och polis för att, närhelst behov uppstår av gemensam hantering 

kring radikaliserade individer, ha väl inarbetade rutiner. 

 

7. Avhopparverksamhet 

Alliansen har krävt avhopparverksamheter för radikaliserade som vill lämna den extrema 

miljön. Det är nödvändigt att en länsöverskridande avhopparverksamhet för våldsbejakande 

islamistiska extremister inrättas. 

 

I ärendet anges att avhopparverksamhet erbjuds inom ramen för sociala insatsgrupper och 

den stadsövergripande avhopparverksamheten. Vi har rest farhågor huruvida de sociala 

insatsgrupperna är rätt enheter för denna verksamhet, dels därför att avhopparverksamhet 

ligger vid sidan av insatsgruppernas primära syfte, som är att motverka att unga människor 

fastnar i kriminalitet, dels därför att insatsgrupperna inte besitter adekvat kompetens i 

tillräcklig omfattning. Vi anser därför att det inte är tillfredsställande att 

avhopparverksamheten åläggs de sociala insatsgrupperna. 

 

8. Involvera teologiskt skolade och civilsamhällesaktörer 

Alliansen har drivit kravet att involvera civilsamhällesaktörer i arbetet med avradikalisering 

för att stävja rekrytering till extrema miljöer behöver involveras. Här har teologiskt skolade 

personer och imamer enligt expertisen en viktig roll. 

 

Stadsdelsnämnderna ska beakta utökad samverkan med olika aktörer i civilsamhället i frågan 

om våldsbejakande extremism, samt att grupper som arbetar med avradikalisering ska bestå 

av representanter från olika myndigheter och aktörer inklusive företrädare för trossamfund, 
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idrottstränare och andra representanter från civilsamhället. Men det behöver tydligare anges 

hur stadsdelsnämnderna konkret ska gå till väga för att stävja religiöst motiverad islamistisk 

extremism. 

 

9. Inga bidrag till odemokratiska organisationer 

Stadsdelsnämnderna i Stockholm behöver se över sina lokala bidrag och säkerställa att inga 

medel ges till organisationer eller föreningar som inte vilar på demokratins grundvalar. 

 

Det är otillfredsställande att det saknas stadsövergripande riktlinjer avseende detta. Inga stöd 

i form av ekonomiska bidrag får ske från staden till någon aktör som inte står bakom den 

demokratiska rättsstatens principer, de mänskliga rättigheterna och jämställdhet mellan 

kvinnor och män. Föreningar som uppmuntrar till eller möjliggör våldsbejakande extremism 

ska fråntas all typ av stöd i den mån de har sådant samt att bidrag följs upp noggrant och 

utvärderas av den bidragsgivande nämnden. 

 

10. Angivande av islamistiska miljöer 

Alliansen har krävt att det särskilt anges att våldsbejakande islamism för utgör det främsta 

hotet. Det främsta attentatshotet mot Sverige kommer från våldsbejakande islamistiska 

miljöer och i synnerhet återvändande jihadister. 

 

Nationellt centrum för terrorhotbedömning har under våren 2017 lyft fram att det främsta 

attentatshotet mot Sverige kommer från våldsbejakande islamistiska miljöer. Detta styrks 

ytterligare av de uppgifter som SÄPO lämnade den 16 juni om den dramatiska ökningen av 

mängden våldsbejakande islamister i Sverige. Detta förhållande behöver tydligare avspeglas 

i handlingsplanerna, både som bakomliggande orsak och med avseende på vilka åtgärder och 

arbetssätt det specifikt fordrar från stadens sida. 

 

11. Samband mellan extremism och hederskultur 

Alliansen har krävt att hedersrelaterat våld och förtryck nämns i handlingsplanerna. 

Hederskultur är en problematik för sig, men det finns belagt ett samband med islamistisk 

extremism. 

 

Det måste skarpare tydliggöras i samtliga handlingsplaner att nämnderna i arbetet mot 

våldsbejakande extremism kommer att beakta kopplingen till stadens program mot våld i 

nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck. 

 

12. Samverkan med bostadsbolagen 

Alliansen har krävt att nämnderna ska uppmanas att samverka med bostadsbolagen. 

Internationella erfarenheter visar att sådan samverkan kan vara till stor hjälp i arbetet mot 

våldsbejakande extremism. 

 

Det måste mer konkret anges vilka åtgärder handlingsplanen avser för att nämnderna 

tillsammans med stadens bostadsbolag och lokala aktörer ska genomföra åtgärder för att 

underlätta integrering och motverka utanförskap samt att ett stadsövergripande arbete 

påbörjas för att utreda hur bostadsbolagen kan bistå i arbetet mot våldsbejakande extremism. 
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Återremiss 

Vi kan sammanfattningsvis konstatera att det föreliggande ärendet inte lever upp till de 

direktiv som en blocköverskridande majoritet i kommunstyrelsen stod bakom. Såväl i 

enskildheter som sammantaget är stadens handlingsplaner alltjämt otillfredsställande. 

Särskilt anmärkningsvärt är att ett samlat grepp kring frågorna alltjämt saknas, trots att hoten 

från våldsbejakande extremism om något har skärpts ytterligare de senaste månaderna. 

 

Alliansen värdesätter breda och blocköverskridande överenskommelser i strategiskt viktiga 

frågor för staden. Men sådana överenskommelser kan inte ske till priset av att sakinnehållet 

blir alltför urvattnat. Och överenskommelserna förlorar sitt syfte om deras intentioner inte 

efterlevs i det fortsatta arbetet. I detta fall kan vi konstatera att vi upprepade gånger under 

mandatperioden visat god vilja i att gemensamt driva arbetet mot våldsbejakande extremism 

framåt. Men det konkreta resultatet i form av ett skärpt, stärkt och professionaliserat 

systematiskt arbete mot våldsbejakande extremism uteblir alltjämt. Därför kan vi inte ställa 

oss bakom föreliggande handlingsplan utan yrkar att det återremitteras för att kompletteras 

 

Särskilt uttalande 

Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) 

 

De rödgröna partierna konstaterar att samtliga medarbetare ute i våra olika verksamheter samt 

inom den centrala administrationen som vanligt möjliggjort att stadsdelens invånare erbjudits 

stöd och olika välfärdstjänster av god kvalitet på lika villkor. Vi vill därför tacka för rapporten 

samt rikta vårt tack till samtliga medarbetare. 

 

Ersättaryttrande 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Om vi hade haft förslags- och rösträtt hade vi yrkat att nämnden skulle besluta enligt förslag  

från Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L). 
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REMISSER OCH YTTRANDEN  

 

§ 11  Rutiner för dokumentation vid handläggning av enskilda ärenden 

Yttrande till IVO med anledning av tillsyn 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som yttrande till 

Inspektionen för vård och omsorg i ärende med diarienummer 8.5-8846/2017-3. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) har efter en granskning av ett enskilt ärende 

konstaterat brister i dokumentationen och därför inlett en tillsyn av nämndens individ- och 

familjeomsorg. IVO begär att nämnden redovisar hur man säkerställer att beslut om att 

inleda en utredning dokumenteras och att faktiska omständigheter och händelser av betydelse 

i ett ärende dokumenteras i journal. 

  

Förvaltningen har med stöd av nämndens fastställda ledningssystem för systematiskt 

kvalitetsarbete sett över rutiner för dokumentation i samband med handläggning av enskilda 

ärenden. Internutbildning har även genomförts för enhetens handläggare. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-09. 

Dnr 1.4-131/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 12  Så stärker vi den personliga integriteten (SOU 2017:52) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av det 

statliga betänkandet Så stärker vi den personliga integriteten (SOU 2017:52). 

 

Ärendet 

Regeringen tillsatte 2014 en kommitté med uppdrag att kartlägga och analysera risker för 

intrång i den personliga integriteten utifrån användning av informationsteknik i såväl privat 

som offentlig verksamhet. Kommittén har nu lämnat sitt slutbetänkande, som har remitterats 

till bland annat Stockholms stad.  

 

Förvaltningen instämmer i betänkandets bedömningar och ställer sig positiv till de föreslagna 

åtgärderna. Utvecklingen av uppförandekoder, en särskild socialtjänstdatalag och utveckling 

av patientdatalagen samt kompetensstöd för socialtjänsten är angeläget och kommer att bidra 

till ökad informationssäkerhet.   

 

Vi välkomnar också förslaget om inrättande av ett kompetenscenter för anskaffning och 

användning av IT-tjänster och vill särskilt lyfta behovet av stöd vid upphandling av vård-, 

omsorgs- och servicetjänster där externa aktörer hanterar personuppgifter. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-03. 

Dnr 1.5.1-458/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 13  Program för lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning, 

könsidentitet eller könsuttryck 2018-2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till program för lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning, 

könsidentitet eller könsuttryck 2018-2022. 

 

Ärendet 

För att ge stadens nämnder och styrelser vägledning har ett förslag till program tagits fram 

för lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller könsuttryck. 

Programmet beskriver utmaningar, prioriterade fokusområden samt ansvar, metoder och 

uppföljning av arbetet. Centrala begrepp inom området definieras.  

 

Förvaltningen ställer sig huvudsakligen positiv till förslaget och vill särskilt lyfta behovet av 

bred, enhetlig kompetensutveckling.  

  

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-03. 

Dnr 1.5.1-425/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett 

ersättaryttrande. 

 

Peter Öberg (L) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde Malena Liedholm Ndounou (C) med 

ett ersättaryttrande. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Alla människor ska ha samma frihet att göra egna val för att forma sina liv. För att uppnå ett 

jämställt och jämlikt samhälle för alla individer ska staden arbeta för att de hinder som finns 

ska undanröjas. 

 

Det aktuella programmet har ett gott syfte. Dock ser vi en problematik i att ålägga stadens 

verksamheter ytterligare policies och styrdokument. Mängden styrdokument bör tvärtom 

minimeras. Det bästa vore att föra samman alla policies som rör diskriminering i ett 

övergripande dokument om hur staden ska arbeta ur ett medborgarperspektiv med dessa 

frågor. Det borde vara självklart att svensk lag ska gälla utan att det tydliggörs i ett 
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policyprogram. I detta tänkta övergripande dokument bör det föreliggande programmets 

fokusområden inkluderas.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i samhällsorienteringen för nyanlända ägnas 

tydlig uppmärksamhet till denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska frågan 

om lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning lyftas. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Peter Öberg (L) / Malena Liedholm Ndounou (C)  

 

När Alliansen styrde tog vi fram ett program för hbtq-frågor. Remissrundan hade precis 

hunnit bli klar när den nya majoriteten efter maktskiftet valde att avbryta arbetet. Det har 

sedan tagit majoriteten tre år att presentera ett eget program. Programmet för lika rättigheter 

och möjligheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller könsuttryck är med andra ord 

efterlängtat men kunde ha varit mer konkret. Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning 

bör framgå tydligare, så att viktiga uppgifter inte bara blir hängande i luften.  

 

Med det sagt så är det positivt att ett program för detta viktiga arbete nu har presenterats. 

Med ett program på plats kan förvaltningar och nämnder förhoppningsvis sporras att höja 

ambitionsnivån när det kommer till att iaktta transpersoners behov och rättigheter, stärka 

rätten till skyddat boende för hbtq-personer som utsätts för våld i nära relationer, synliggöra 

hbtq-personers särskilda utsatthet för hedersförtryck, och öka medvetenheten om hbtq-

personers ställning som måltavlor för våldsbejakande extremism.  

 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

SIDA 25 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 14  Program för ett jämställt Stockholm 2018-2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till program för ett jämställt Stockholm 2018-2022. 

 

Ärendet 

För att ge stadens nämnder och bolagsstyrelser vägledning i jämställdhetsarbetet har ett 

program för ett jämställt Stockholm utarbetats. Förslaget beskriver de utmaningar som 

staden har, de prioriterade fokusområden som identifierats utifrån de nationella 

jämställdhetsmålen samt den ansvarsfördelning, de arbetssätt och de former för uppföljning 

som ska leda till ett framgångsrikt jämställdhetsarbete. Programmet innehåller också 

definitioner av centrala begrepp inom området.  

 

Förvaltningen ställer sig huvudsakligen positiv till förslaget, och de förtydliganden som görs 

kring prioriteringar, ansvar, och uppföljning, men vill särskilt lyfta behovet av tydligare 

vägledning kring framtagande och hantering av könsuppdelad statistik och data.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-03. 

Dnr 1.5.1-426/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla förvaltningens förslag och 

lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation nedan. I detta instämde Lars Hultkvist 

(KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Peter Öberg (L) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde Malena Liedholm Ndounou (C) med 

ett ersättaryttrande. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M)  

 

Farsta stadsdelsnämnd beslutar följande: 

 

att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, 

att därutöver anföra följande 
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Jämställdhet och jämlikhet är en frihetsfråga. Alla människor ska ha samma rättigheter och 

möjligheter att göra egna val för att forma sina liv. För att uppnå ett jämställt och jämlikt 

samhälle för alla individer ska staden arbeta för att de hinder som finns ska undanröjas. 

 

Samhället bör tillhandahålla förutsättningar för att alla ska kunna leva sitt liv och göra sina 

egna val. Men valen måste ytterst vara upp till den enskilda individen, utan detaljstyrning 

och pekpinnar från staden. Att kvinnor och män till exempel ska ha lika möjligheter i sina 

studie- och yrkesval betyder inte att staden ska påverka vilka val människors slutligen gör, 

utan endast att staden ska skapa bästa möjliga förutsättningar för alla att välja. Staden bör 

därför inte i jämställdhetsprogrammet peka ut hur stockholmarna måste göra yrkes- och 

studieval som ”bryter stereotypa könsmönster” då det går emot ambitionen om att 

möjligheterna ska vara desamma oavsett kön. Människor möjligheter ska inte begränsas av 

varken kön eller eventuell förekomst av stereotypa könsnormer. Besluten ska vara 

individens, inte stadens. 

 

Programmet för ett jämställt Stockholm har ett gott syfte, men samtidigt som det visserligen 

synliggör skillnader och andra allvarliga samhällsproblem, riskerar det att missa att det i 

grunden handlar om respekt och lika värde för alla människor, oavsett kön. Det är inte heller 

oproblematiskt att ålägga stadens verksamheter ytterligare styrdokument och mål att förhålla 

sig till. Mängden styrdokument bör tvärtom minimeras. Det bästa vore att föra samman alla 

policies som rör diskriminering i ett övergripande dokument om hur staden ska arbeta ur ett 

medborgarperspektiv med dessa frågor.  

 

Mäns våld mot kvinnor är mycket allvarligt och skall stävjas. Men allt våld ska förhindras 

oavsett gärningsman eller offer. I programmet saknas en problematisering av att 

avgränsningen av våld i nära relationer begränsas till mäns våld mot kvinnor. Mäns våld mot 

kvinnor är ett allvarligt samhällsproblem, men begreppet utesluter våld inom samkönade 

relationer eller kvinnors våld mot män, trots att även detta utgör ett hinder för att uppnå 

jämställdhet. Den undertecknade CEMR-deklarationen använder till exempel därför istället 

begreppet ”könsrelaterat våld”, vilket vi anser mer passande. Vi anser även att det är 

självklart att staden på inget sätt ska bidra till att uppmuntra till att våld uppstår oavsett vilka 

negativa normer det handlar om, varför det även blir märkligt att endast peka ut negativa 

maskulinitetsnormer. 

 

Stockholms stad har en viktig roll att spela som arbetsgivare. Givetvis är det angeläget att 

försöka uppnå en jämn fördelning av det obetalda hem- och omsorgsarbetet, men vi tror inte 

att staden kan besluta denna fördelning genom sin personalpolicy. Staden bör inte engagera 

sig i detta på annat sätt än utifrån ett arbetsgivarperspektiv där förutsättningarna för att båda i 

en relation ska ha lika möjlighet att välja att själv ta ansvar för hemarbete. Stockholms stad 

bör i rollen som arbetsgivare istället påverka icke jämställda villkor mellan kvinnor och män 

vad gäller löneskillnader, arbetsvillkor och möjlighet att göra karriär.  

 

En aspekt som inte får förbises är att staden inte kan lösa alla orättvisor samtidigt. En av de 

mer trängande uppgifterna är att tillse att flickor och kvinnor som lever under hedersförtryck 

får sin frihet värnad och sina medborgerliga rättigheter tillgodosedda. Utanförskapet växer 
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och väntas om några år omfatta uppemot en miljon personer. Det är en utveckling som 

Sverige inte har råd med. Att bryta utanförskapet är en central politisk uppgift, såväl 

nationellt som lokalt, under de kommande åren. 

 

En särskilt utsatt grupp, vilka har mycket svårt att få fäste på svensk arbetsmarknad, är 

utrikesfödda kvinnor. Endast knappt hälften av utomeuropeiskt födda kvinnor var sysselsatta 

2014. Det är därför viktigt att de insatser som görs för att få in fler på arbetsmarknaden 

präglas av ett tydligt jämställdhetsperspektiv där möjligheten att få stöd inte påverkas av 

vilket kön en person har. Det är positivt att programmet nu lyfter flickors och kvinnors 

särskilda erfarenheter, behov och utsatthet i flyktingmottagandet.  

  

Vi delar självklart ambitionen om att vi ska ha ett jämställt Stockholm där alla människor har 

makt att forma samhället och sina egna liv. Mycket utav det som programmet lyfter för att 

skapa ett mer jämställt Stockholm är dock självklarheter. Vissa av programmets fokusmål 

och inriktningar kan till och med motarbeta denna ambition. Trots att vi lever i en av 

världens mest jämställda städer, kvarstår utmaningar.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i samhällsorienteringen för nyanlända ägnas 

tydlig uppmärksamhet till denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska frågan 

om lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning lyftas. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Peter Öberg (L) / Malena Liedholm Ndounou (C)  

 

Det liberala jämställdhetsuppdraget tar sikte på allas lika rätt till frihet, ansvar och makt, 

oberoende av kön eller könsidentitet. Det handlar om att ge individen verktyg för hennes 

frigörelse, genom att bekämpa den bristande jämställdheten och de värderingar och normer 

som begränsar henne. Kvinnor och män ska ha samma förutsättningar att utbilda sig, arbeta, 

göra karriär och forma samhället. Det förutsätter jämställda villkor inom alla områden, såväl 

politiska, kulturella, sociala som ekonomiska.  

 

Det program för ett jämställt Stockholm som nu presenteras kunde ha varit mer konkret. 

Risken finns att det mest blir tomma ord. Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning bör 

framgå tydligare, liksom kopplingen till stadens andra program såsom idrottsprogrammet 

och programmet mot våld i nära relationer samt hedersrelaterat våld och förtryck.  Det är 

heller inte helt klart på vilket sätt nämnderna och bolagen ska implementera programmet i 

sina verksamheter.  

 

Dessutom kan vi notera att arbetet mot hedersvåld och -förtryck helt saknas i uppräkningen 

av fokusområden. Hedersförtryck av både flickor och pojkar, kvinnor och män, är ett av vår 

tids största jämställdhetsproblem och en av de allvarligaste frihetsinskränkningarna av 

individer i Stockholm. Det är minst sagt anmärkningsvärt att detta saknas i majoritetens 

jämställdhetsprogram.  
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Med det sagt så är vi positiva till att detta program tagits fram. Arbetet för jämställdhet 

mellan flickor och pojkar, kvinnor och män är mycket viktigt och ska vara aktivt i alla delar 

av stadens verksamheter. 

 

Ersättaryttrande 

Lars Hultkvist (KD) 

 

Om jag hade haft förslags- och rösträtt hade jag yrkat att nämnden skulle besluta enligt 

förslag från Lars Jilmstad m fl (M). 
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§ 15  Program för barnets rättigheter och inflytande i Stockholms stad 2018-2022 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till program för barnets rättigheter och inflytande i Stockholms stad 2018–2022. 

2. Omedelbar justering. 

 

Ärendet 

På uppdrag av kommunfullmäktige har stadsledningskontoret utarbetat ett förslag till 

program för barns rättigheter och inflytande, med utgångspunkt från FN;s barnkonvention. 

Programmet ska fungera som ett styrdokument för stadens nämnder och styrelser när de 

planerar och följer upp sitt arbete för att bättre nå visionen om ett Stockholm för alla med 

fokus på barnets rättigheter och inflytande. Programmet tydliggör inriktningen för arbetet 

och preciserar ett antal gemensamma fokusområden. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget. Det är viktigt att staden har en plan för att 

säkra att alla bolag och förvaltningar har kunskap om barns rättigheter och att den tillämpas 

så långt som möjligt. Samma sak gäller om staden ger uppdrag till andra organisationer och 

enskilda verksamheter. 

  

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-02. 

Dnr 1.5.1-427/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett 

ersättaryttrande. 

 

Peter Öberg (L) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde Malena Liedholm Ndounou (C) med 

ett ersättaryttrande. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Stockholm ska vara en stad som lever upp till och respekterar barnets rättigheter i enlighet 

med FN:s barnkonvention. Barn ska ha samma möjligheter oavsett bakgrund, hudfärg, kön, 

sexuell läggning, språk, religion, åsikter, sociala ursprung eller funktionsnedsättning.  

 

Barns villkor i staden kan förbättras. Det finns fortfarande skillnader vad gäller barns 

uppväxtförhållanden i staden, både vad gäller mellan stadsdelar och utifrån sociala 
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förutsättningar. Barn utgör vår framtid och deras rättigheter och inflytande ska värnas på 

bästa sätt. Bland annat har barnrättsperspektivet inom socialtjänsten har stärkts under de 

senaste åren och barnets bästa ska vara avgörande.  

 

Äldreförvaltningen påpekar på ett förtjänstfullt sätt i sitt tjänsteutlåtande att det inom 

äldreomsorgens verksamhet kan finnas barn som är anhöriga och/eller närstående till äldre. 

Dessa barn behöver bli uppmärksammade i programmet.  

 

Programmet är hedervärt och har ett gott syfte och är innehållsmässigt bra. Dock ser vi en 

problematik i att ålägga stadens verksamheter ytterligare policies och styrdokument. 

Mängden styrdokument bör tvärtom minimeras. Det bästa vore att föra samman alla policies 

som rör diskriminering i ett övergripande dokument om hur staden ska arbeta ur ett 

medborgarperspektiv med dessa frågor. I detta övergripande dokument bör detta programs 

fokusområden inkluderas.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i samhällsorienteringen för nyanlända ägnas 

tydlig uppmärksamhet till denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska frågan 

om barns rättigheter lyftas. 

 

Särskilt uttalande / ersättaryttrande 

Peter Öberg (L) / Malena Liedholm Ndounou (C)  

 

En trygg uppväxt är avgörande för att ge alla barn samma möjligheter och chanser i livet. Att 

arbeta för att stärka barns rättigheter är något av det viktigaste vi kan göra. Det är bra att 

Stockholm tar fram ett program för barnets rättigheter. Men programmet borde ha varit mer 

konkret. Det finns en risk att det blir tomma ord. 

 

Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning bör framgå tydligare. Även om mycket av 

arbetet är nämndspecifikt så är många av de viktigaste utmaningarna sådana som berör 

många nämnder, eller som kräver att flera nämnder samverkar. Styrningen av det arbetet 

måste bli tydligare. Risken är annars att sådana viktiga uppgifter som kräver samverkan 

mellan olika verksamhetsområden – exempelvis skolan och socialtjänsten – blir hängande i 

luften. Programmet borde därför kompletteras med en genomförandeplan, på det sätt som har 

skett med programmet mot hemlöshet. 

 

Den kanske viktigaste rättigheten som barn har är rätten till liv och skydd mot våld eller hot 

om våld. Alltför många barn får den rättigheten kränkt, ofta av ens egna föräldrar eller andra 

närstående. Hedersförtryck är en betydande källa till våld mot barn, eller hot om våld som ett 

sätt att begränsa barnets frihet. Vi hade önskat betydligt skarpare och mer ambitiösa 

skrivningar vad gäller arbetet mot olika former av våld mot barn. Det står att programmet 

kompletterar Stockholms stads program mot våld i nära relationer samt hedersrelaterat våld 

och förtryck, men inte på vilket sätt, eller hur programmen rent konkret är relaterade till 

varandra.   
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Barns möjlighet att utifrån sina förutsättningar vara delaktiga i beslut som berör dem är en 

viktig rättighet. Här återstår det mycket att göra för Stockholms stad. Programmets och 

barnkonventionens ord om barns delaktighet och hänsyn till barns behov riskerar att i det 

praktiska, svåra arbetet med konkreta fall inte få någon effekt. 

 

Socialtjänstinspektörerna har i ett flertal granskningar visat på betydande brister när det 

gäller barns delaktighet i socialtjänstärenden. Barnen blir inte sedda och deras behov utreds 

inte tillräckligt väl. I synnerhet med tanke på att det rör sig om våra mest utsatta barn, som 

lever i familjer med problem såsom missbruk eller utsatta boendeförhållanden, är det extra 

allvarligt. Det innebär dessutom en kvalitetsbrist i handläggningen, eftersom barnen och 

deras familjer inte får rätt hjälp. Återigen skulle en genomförandeplan här kunna vara ett sätt 

att visa hur staden faktiskt tänker arbeta för att se till att barnets rättigheter stärks. Det är inte 

målsättningarna som är problemet, utan genomförandet. 

 

 

 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

SIDA 32 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 16  Riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg. 

 

Ärendet 

Stadens riktlinjer för handläggning inom socialtjänstens äldreomsorg föreslås förändras med 

anledning av nya föreskrifter och anvisningar från socialstyrelsen som påverkar 

handläggningen av ärenden. Förändringarna rör inte så mycket  bedömningskriterierna utan 

är i huvudsak av teknisk art, bland annat ska besluten om insatser som biståndshandläggaren 

fattar inte vara så detaljerade. Det innebär att vårdtagaren ges mer inflytande över hur vården 

utförs.   

 

Äldrenämnden har utarbetat ett förslag som nu har skickats på remiss. Förvaltningen ställer 

sig positiv till förslaget. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-08. 

Dnr 1.5.1-394/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla 

förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se Reservation nedan. I detta 

instämde Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L)  

 

Stadsdelsnämnden beslutade 

 

att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut  

att därutöver anföra följande 

 

Ickevalsalternativet inom stadens hemtjänst är per definition egen regi. Det borde finnas ett 

annat system att fördela ickevalsalternativet inom hemtjänsten. Vi anser att alla äldre över 85 

år som upplever oro, ensamhet eller otrygghet i det egna hemmet och som så önskar ska 

beredas plats i en av stadens äldreboendeformer.  
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En äldre som är bosatt i en annan kommun och som under begränsad tid vistas i Stockholm 

har rätt till hemtjänst här. Vi vill omgående införa valfrihet för dessa äldre, så att de inte per 

automatik hänvisas till stadens hemtjänst i egen regi. Vi vill säkerställa att äldre som tidigare 

omhändertagits av släkt och vänner och som ställs inför omfattande omvårdnadsbehov ska 

kunna beredas plats på omsorgsboende utan föregående hemtjänstinsatser.  

 

De nya reglerna för intagning till servicehus innebär att vissa personer över 65 år, som 

tidigare fått plats på servicehus, idag inte längre bereds plats. Det är personer över 65 år med 

psykiska funktionsnedsättningar, missbruksproblematik eller som befinner sig i hemlöshet. 

Som vi redan påpekat i vårt särskilda utlåtande i ärendet ”Rapportering ej verkställda beslut” 

är det viktigt att äldrenämnden tar höjd för behovet av äldreboende för denna grupp och tar 

med detta i planeringen för framtida äldreboenden. 

 

Ersättaryttrande 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Om vi hade haft förslags- och rösträtt hade vi yrkat att nämnden skulle besluta enligt förslag  

från Lars Jilmstad m fl (M) och Peter Öberg (L). 
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§ 17  Riktlinjer för idéburet offentligt partnerskap 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till riktlinjer för idéburet offentligt partnerskap (IOP). 

 

Ärendet 

Kommunfullmäktige gav i budget 2017 kommunstyrelsen i uppdrag att ta fram riktlinjer för 

idéburet offentligt partnerskap (IOP), i samråd med berörda nämnder. Syftet är att stadens 

samarbete med idéburen sektor ska stärkas. Av stadsledningskontorets förslag, som nu 

remissbehandlas, framgår dock att utrymmet för att ingå sådana avtal finns i en juridisk 

gråzon som är mycket komplex och måste bedömas i varje enskilt fall.  

 

Förvaltningen bedömer att idéburet offentligt partnerskap kan fungera som ett 

samhällsnyttigt komplement till upphandlingar och föreningsbidrag. Förvaltningen anser 

dock att riktlinjerna är vaga för att kunna fungera som tydlig vägledning i det enskilda fallet. 

I dagsläget saknar förvaltningen nödvändig kompetens och kan komma att behöva stöd och 

råd från exempelvis stadsledningskontoret om och när det blir aktuellt att ingå ett 

partnerskap. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-21. 

Dnr 1.5.1-432/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Hultkvist (KD) anmälde ett ersättaryttrande. 

 

Ersättaryttrande 

Lars Hultkvist (KD) 

 

Om jag hade haft förslags- och rösträtt hade jag yrkat att nämnden skulle uttala följande. 

 

I sitt tjänsteutlåtande uttrycker förvaltningen att den bedömer att idéburet offentligt 

partnerskap, IOP, kan fungera som komplement till upphandlingar och föreningsbidrag men 

att riktlinjerna är för vaga för att för att kunna fungera som tydlig vägledning i det enskilda 

fallet. Vi delar den bedömningen, särskilt med tanke på det otydliga juridiska läget och för 

att undvika att staden gör en otillåten direktupphandling, och anser att en vägledning bör tas 

fram inom kort. 

 

Några för oss angelägna aspekter förblir dock obelysta och vi vill därför påpeka följande: 
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Vi anser att frågan inte belysts om vad som händer om staden startar många IOP. Det finns 

en risk att de andra idéburna organisationerna därmed fråntas en drivkraft att fortsätta 

anstränga sig att leverera bra verksamhet.  

 

IOP borde utredas som lösning på andra områden inom äldreomsorg. Exempelvis 

rehabilitering, friskvård, mötesplatser, verksamhet för anhörigvårdare osv. 

I själva riktlinjerna står följande att läsa:  

 

”Kontroll av partner i IOP 

Nämnden eller styrelsen ska kontrollera att den idéburna organisationen bedrivs på ett sätt 

som är överensstämmande med stadens värderingar.” 

 

Här behövs förtydligas vad som är stadens värderingar.  
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§ 18  Motion M om en stadsdelsnämndsreform 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av en 

motion från Anna König Jerlmyr med flera, Moderaterna, om en stadsdelsnämndsreform. 

2. Nämnden konstaterar att motionärerna anser att dagens stadsdelsförvaltningar brister i 

kompetens då de anser att en stor sammanläggning av stadsdelar skulle göra 

förvaltningarna "mer kompententa". Men trots denna påstådda ambition så vill 

motionärerna även "koncentrera ett antal av de uppgifter som idag åvilar 

stadsdelsnämnderna till ett antal stadsövergripande nämnder". Dessa kluvna budskap 

från motionärerna tyder på att de egentligen helt vill avveckla stadsdelsnämnderna och 

därmed minska möjligheterna till lokaldemokrati och medborgarinflytande de idag ger 

våra invånare. 

 

Mot den bakgrunden kan det vara värt att notera att de utmaningar som belysts i olika 

demokratiutredningar, nu senast den av Olle Wästberg genomförda "Låt fler forma 

framtiden" SOU 2016:5, helt förbises av motionärerna.  

 

Förekomsten av och rekryteringen till olika former av våldsbejakande extremism måste 

bland annat motverkas med öppenhet samt närhet till fritidspolitiker och större 

möjligheter till medborgarnas påverkan. Detta kommer inte att ske med en 

sammanslagning av stadsdelarna.  

 

Den föreslagna sammanslagningen av exempelvis Farsta, Skarpnäck, Enskede, Årsta 

samt Vantör till "Östra Söderort" skulle skapa en stadsdel med över 180 000 invånare, en 

befolkningsstorlek som skulle placera den tänkta stadsdelen på femte plats i Sverige efter 

dagens tre storstäder samt Uppsala. Denna stadsdels enda nämnd skulle sedan hantera 

frågor som i dagens städer av ungefär motsvarande storlek hanteras vanligen av omkring 

fem facknämnder samt kräva lika stora förvaltningar som dagens inom de aktuella 

stadsdelsnämnderna ovan. Detta kommer inte att effektivisera arbetet inom 

stadsdelsförvaltningen och nämnderna. 

 

Ärendet 

I en motion till kommunfullmäktige föreslår Anna König Jerlmyr med flera, Moderaterna, att 

antalet stadsdelsnämnder i Stockholm minskas från nuvarande fjorton till fem. 

Stadsdelsnämndernas verksamhetsansvar föreslås också begränsas genom att uppgifter förs 

över till stadsövergripande nämnder. 

 

Förvaltningen redogör i korthet för stadsdelsnämndernas utveckling från reformstarten år 

1997 och framåt. Den vetenskapliga utvärdering som presenterades år 2001 beskrivs 

sammanfattningsvis. Frågan om för- och nackdelar med ännu färre stadsdelsnämnder är 

alltför komplex för att förvaltningen ska kunna uttala sig. Vi vill dock peka på 

myndighetsutövningen mot enskilda, och det lagstadgade kravet att vissa beslut måste fattas 
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av nämnd eller utskott. Med ännu färre utskott skulle mängden ärenden per utskott bli 

orimligt stor.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-31. 

Dnr 1.5.1-349/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag – se 

punkt 2 vid BESLUT ovan. 

 

Lisbeth Crabo Ljungman m fl (M) yrkade att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att 

bifalla motionen – se Reservation nedan.  

 

Peter Öberg (L) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. I detta instämde 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Lars Jilmstad (M) anmälde jäv och lämnade sammanträdet medan ärendet handlades. 

 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Reservation  

Lisbeth Crabo Ljungman m fl (M)  

 

Till förmån för vårt yrkande att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen. 

 

Reservation  

Peter Öberg (L) 

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Ersättaryttrande 

Malena Liedholm Ndounou (C) och Lars Hultkvist (KD) 

 

Om vi hade haft förslags- och rösträtt hade vi yrkat att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 19  Motion M om skärpta krav för jour- och familjehemsplaceringar 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en remiss av en 

motion från Andrea Ström och Christina Elffors-Sjödin, Moderaterna, om skärpta krav för 

jour- och familjehemsplaceringar. 

 

Ärendet 

Andrea Ström och Christina Elffors-Sjödin, Moderaterna, föreslår i en motion till 

kommunfullmäktige skärpta krav för jour- och familjehemsplaceringar. 

 

Förvaltningen anser att den ordning som råder idag, där socialnämnden upphandlar 

dygnetruntvård och svarar för rekrytering och utbildning av familjehem, fungerar bra. Även 

stadsdelsnämndernas utredningar och godkännande av familjehem samt rapporteringen av 

avvikelser till socialnämnden och till andra kommuner gör att förvaltningen inte ser något 

behov av skärpta krav.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-28. 

Dnr 1.5.1-328/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M) 

 

Till förmån för vårt yrkande att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen. 
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§ 20  Motion M om brottsförebyggande åtgärder i skolan 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av en 

motion från Cecilia Brinck och Andrea Ström, Moderaterna, om brottsförebyggande åtgärder 

i skolan. 

 

Ärendet 

I en motion till kommunfullmäktige uppger Cecilia Brinck och Andrea Ström, Moderaterna, 

att utanförskapet i delar av samhället har format laglösa områden i delar av Stockholm. 

Tecken på att personer dras in i en kriminell livsstil kan märkas redan på ett tidigt stadium. 

Därför behövs även insatser tidigt, och där är skolan den viktigaste arenan. 

 

Samarbete mellan skola, polis och socialtjänst är viktigt. Dock bör det formas med hänsyn 

till de lokala förhållandena. I Farsta finns ett upparbetat samarbete mellan skola, socialtjänst, 

polis och fritid enligt SSPF-modellen.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-25. 

Dnr 1.5.1-348/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V), Daniel Harc m fl (S) och Anita Jonsson m fl (MP) yrkade att 

nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen – se Reservation nedan.  

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M) 

 

Till förmån för vårt yrkande att nämnden skulle föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen. 
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ANMÄLNINGSÄRENDEN  

 

§ 21  Rapportering till IVO av ej verkställda beslut för kvartal 2 år 2017 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redovisning av rapporteringen till 

Inspektionen för vård och omsorg för kvartal 2 år 2017 av ej verkställa beslut enligt 

socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade. 

 

Ärendet 

Enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) och socialtjänstlagen 

(SoL) ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) de 

gynnande beslut om insats eller bistånd som inte har kunnat verkställas inom tre månader.  

 

För det andra kvartalet 2017 har förvaltningen rapporterat två ej verkställda beslut om LSS-

bostad för vuxna. I det ena fallet har den enskilde tidigare sagt upp sin bostad och tackat nej 

till erbjudande om ny, i det andra fallet finns inte någon lämplig bostad att erbjuda. Ett 

tidigare rapporterat LSS-beslut om bostad har nu kunnat verkställas.  

 

För samma period har fem ej verkställda beslut enligt SoL om äldreboende rapporterats, 

varav fyra är samma som förra kvartalet. Alla har tackat nej till erbjudna platser.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-22. 

Dnr 1.2.2-507/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 22  Socialtjänstrapport 2016 

Rapport från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens socialtjänstrapport 2016 till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämnden har de senaste åtta åren gjort en rapport över tillståndet i socialtjänsten. I 

rapporten för 2016 beskrivs läget inom olika verksamhetsområden och utvecklingen 

analyseras utifrån redovisad statistik. 

 

Stadsdelsnämndens sociala barna- och ungdomsvård omnämns i rapporten för att ha 

förbättrat utredningstiderna efter att en barnavårdsanmälan inkommit. En 

barnavårdsutredning får högst ta fyra månader om det inte finns särskilda skäl. I Farsta har 

andelen utredningar som pågått mer än fyra månader minskat från drygt 41 procent år 2015 

till knappt 29 procent år 2016. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-22. 

Dnr 1.2.1-504/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 23  Uppföljning av stadens lex Sarah-rapportering 2016 

Rapport från socialnämnden och äldrenämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens och äldrenämndens rapport om uppföljning av 

stadens lex Sarah-rapportering år 2016 till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämnden och äldrenämnden har gjort en uppföljning för år 2016 av stadens 

rapporterade missförhållanden enligt lex Sarah. Denna årsredovisning har gjorts sedan 2013. 

Uppföljningen ger en samlad bild av hur rapportering av missförhållanden redovisas inom 

staden. Redovisningen visar till exempel att antalet rapporter från kommunalt driven 

verksamhet har ökat medan rapporterna från privata verksamheter som staden anlitar har 

minskat. Utredaren menar att det är positivt att antalet lex Sarah-rapporter ökar eftersom det 

kan tyda på att verksamheterna är observanta på kvaliteten och tillämpar 

rapporteringsskyldigheten i det löpande arbetet. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-25. 

Dnr 1.6-514/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 24  Årsrapport personligt ombud 2016 

Rapport från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens rapport om personligt ombud 2016 till 

handlingarna. 

 

Ärendet 

I söderort fick 141 personer stöd av personligt ombud under 2016. Insatsen riktar sig till 

personer med långvariga och omfattande psykiska funktionsnedsättningar som har behov av 

särskilt stöd för att kunna ta tillvara sina rättigheter i samhället. Farsta samarbetar med 

övriga stadsdelsförvaltningar i söderort och har ett gemensamt ombudskontor i Skarpnäck.  

 

En fortsatt trend är att personer med neuropsykiatriska funktionsnedsättningar ökar. 

Ombuden rapporterar även denna gång om brister de möter hos myndigheternas handläggare 

när det gäller bemötande och kunskap om funktionsnedsättningar.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-16. 

Dnr 1.4-498/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 25  Barn och unga som har sex mot ersättning – sexuell exploatering och 

utsatthet 2014–2016 

Slutrapport från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna socialnämndens slutrapport Barn och unga som 

har sex mot ersättning – sexuell exploatering och utsatthet 2014-2016. 

 

Ärendet 

Socialnämnden har under åren 2014-2016 genomfört projektet Barn och unga som har sex 

mot ersättning, på uppdrag av kommunfullmäktige. Satsningen har fokuserat på att öka 

socialtjänstens kunskap för att förbättra möjligheterna att upptäcka, bemöta och stödja barn 

och unga som utsätts för sexuell exploatering. 

 

Satsningen anses vara lyckad och syftet bedöms vara uppfyllt. Medarbetarna har fått ökad 

kunskap och preventionsprogrammet för ungdomar har fortsatt att spridas även under 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-22. 

Dnr 1.2.6-503/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

SIDA 45 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 26  Justering av ansvarsfördelningen hos stadsdelsnämnderna för hemlösa 

personer över 65 år 

Beslut från socialnämnden och äldrenämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna socialnämndens och äldrenämndens beslut – 

enligt uppdrag från kommunfullmäktige – om justering av Riktlinjer för ärendeansvar mellan 

stadsdelsnämnderna inom individ- och familjeomsorgen, omsorgen om äldre personer och 

personer med funktionsnedsättning. 

 

Ärendet 

Stockholms stad har riktlinjer som reglerar principerna för fördelning av individärenden 

enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade 

(LSS). Socialnämnden och äldrenämnden har fått i uppdrag av kommunfullmäktige att 

förtydliga riktlinjerna när det gäller fördelning av ansvaret för hemlösa över 65 år mellan och 

inom stadsdelsnämnderna. De båda facknämnderna har nu beslutat om följande tillägg i 

riktlinjernas avsnitt 3.2.5. 

 

Ärende om en person 65 år och äldre som blivit hemlös handläggs i den 

stadsdelsnämnd där denna varit folkbokförd inom en tvåårsperiod från datumet 

personen har blivit hemlös.  

 

Vid en ansökan om stöd från en hemlös person, 65 år och äldre, görs en gemensam 

initial bedömning av individ- och familjeomsorg, funktionsnedsättning och 

äldreomsorg. Därefter utreder utsedda handläggare i samråd utifrån sina respektive 

kompetensområden.  

 

Kostnaderna avseende boende fördelas jämnt mellan individ- och familjeomsorg och 

äldreomsorg om boendet ger stöd dels för missbruk och dels för insatser som 

motsvarar insatser inom äldreomsorg. Kostnader som avser behandling för 

missbruk/beroende är individ- och familjeomsorgens ansvar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2017-08-25. 

Dnr 1.6-508/2017 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

SIDA 46 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 27  Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga 

anmälningsärenden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan av nedanstående ärenden och beslut till handlingarna. 

 

Funktionshinderrådets protokoll den 11 september 2017 

 

Pensionärsrådets protokoll den 11 september 2017 

 

Stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering och övriga anmälningsärenden 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2017-09-05. 

Dnr 1.1-32/2017 

 

Följande beslut har fattats av stadsdelsdirektören den 10 mars och under perioden 9 augusti – 

5 september 2017, enligt nämndens delegering: 

 

2017-03-10: Vidaredelegering av rätt att hos polismyndighet begära utredning av misstänkt 

brott begånget av barn under 15 år. Dnr 1.1-125/2017. 

 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

SIDA 47 

 

 
 

 

 

Justerarnas signaturer                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

ÖVRIGT 

 

§ 28  Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Ordföranden föreslog att hela nämnden får i uppdrag att delta vid den planeringsdag om nästa 

års verksamhetsplan som förvaltningen anordnar fredag den 24 november på Farsta gård. 

 

BESLUT 

Nämnden uppdrar åt ledamöter och ersättare att delta vid planeringsdagen om nästa års 

verksamhetsplan fredag den 24 november.  

 

 

Vid sammanträdet den 20 april i år ställde Arne Fredholm (M) följande fråga: Vad ingår i 

entreprenaden för skötsel av parker och gångvägar? Många träd mår inte bra, många har 

fallit och visat sig vara ruttna. Vilken bevakning har förvaltningen för att undvika olyckor? 

 

Förvaltningen lämnade följande svar: I avtalet för parkskötsel ingår inte att utföra kontroller 

på stadsdelsområdets träd. Däremot ska entreprenören ha en allmän tillsyn av området. I de 

fall de upptäcker riskträd anmäler de det till förvaltningen. Är det omedelbar fara tar de ner 

trädet utan dröjsmål. Fallna träd lämnas som en naturvårdsinsats och blir hem för insekter. 

 

I samband med att förvaltningen utför kontroller i området och ser träd som behöver åtgärdas 

beställs fällning eller beskärning. Även invånarna i området anmäler riskträd via stadens 

Synpunktsportal, mejl eller telefon. Alla anmälningarna följs upp med kontroll på platsen. 

 

Att anlita en arborist att gå igenom och besiktiga träden är en alltför stor uppgift. Enligt 

förvaltningens beräkningar rör det sig om mellan 100 000 och 150 000 träd som behöver 

besiktigas. Personskador i samband med fallande träd är mycket ovanligt. Under den tid vi 

haft stadsdelsnämnder i Stockholm har inga personskador i samband med fallande träd 

rapporterats i Farsta 

 

Arne Fredholm påpekade att träd som fälls vid byggnation eller blåser omkull ofta visar sig 

vara ruttna inuti stammen. Det vore därför värdefullt om det kunde göras okulärbesiktningar 

längs de mest använda gångvägarna. Förvaltningens parkingenjör svarade att det skulle bli 

en mycket omfattande kontroll som dessutom inte kan göras med blotta ögat utan skulle 

kräva ultraljud. 

 

Arne frågade också om slyröjning. Varje år röjs 25 hektar sly och det röjs vart femte år i 

bostadsnära områden. 

 

 

Ordföranden avslutade den öppna delen av sammanträdet. 

 


